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Vážení spoluobčané, milí Louňováci!

Čas nezadržitelně letí a tak nekončí jen léto a úspěšná Louňovická letní divadelní aktivita, ale také funkční období stávajícího 
zastupitelstva obce. 
V posledních čtyřech letech jsme se zaměřili hlavně na opravy a údržbu obecního majetku. Vylepšil se provozní stav vodo-
vodu a kanalizace, zrekonstruovala se úpravny vody, opraven byl návesní rybníček, zlepšila se údržba veřejných prostranství  
a zeleně atd. Nesmím zapomenout ani na schválení nového územního plánu.
Další důležitou oblastí bylo zajištění povinné školní docházky. Přesto, že jsme se v tomto funkčním období podíleli  
cca 4,5 mil. korun na rozšíření mukařovské školy, nezískali jsme od obce Mukařov trvalý závazek na přijímání našich dětí. Na-
opak mukařovské zastupitelstvo rozhodlo, že v areálu školy nebude probíhat žádná další výstavba za účelem zvýšení její kapaci-
ty. Proto má naše obec jedinou možnost, jak splnit zákonnou povinnost zajistit základní vzdělávání, a to spolu s dalšími obcemi 
Dobrovolného svazku obcí LOŠBATES vybudovat školu vlastní. Po úspěšné mezinárodní architektonické soutěži o návrh 
nové školy již proběhlo také jednací řízení bez uveřejnění na projektovou dokumentaci, inženýrskou činnost, autorský dozor  
a teď jsme před podpisem smlouvy s architekty. Doufejme, že i další jednání budou probíhat rychle a efektivně.

Ve dnech 5. a 6. října proběhnou komunální volby, od roku 1990 již osmé svobodné. Rád bych zde poděkoval končícím 
zastupitelům a zaměstnancům obecního úřadu za jejich práci. Pevně věřím, že v Louňovicích bude tradičně vysoká volební 
účast a že si vyberete zastupitele, kteří budou ze všech sil pracovat na zvelebení naší krásné obce. 

Přeji Vám příjemné podzimní dny.

Josef Řehák – Váš starosta
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INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU
Zápis z jednání zastupitelů OBCE LOUŇOVICE

od 23. 7. 2018 do 17. 9. 2018

Starosta informoval:
 • O probíhajícím jednacím řízení bez uveřejnění – nová 

základní svazková škola LOŠBATES.
Zastupitelé odsouhlasili:
 • Rozpočtové opatření č. 6/2018, 7/2018, 8/2018.
 • Kupní smlouvu na prodej pozemku p. č. 92/32 z majetku 

obce Louňovice.
 • Aktualizaci Strategického plánu obce Louňovice.
 • Revitalizaci části Louňovického a části Jevanského potoka. 
 • Kupní smlouvu na koupi pozemku p. č. 218/87 do majet-

ku obce Louňovice.
 • Nájemní smlouvu s Českou telekomunikační infrastruk-

turou na pozemek p. č. 70/2, na kterém je umístěna stavba 
vodojemu, za účelem provozování telekomunikační sítě.

 • Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti s ČEZ 
Distribuce a. s. na uložení kabelového vedení NN a pojistkové 
skříně na pozemku p. č. 488/2.

 • Smlouvu o dílo na studii revitalizace areálu Mateřské 
školy Louňovice.

 • Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2018, kterou se mění obec-
ně závazná vyhláška obce Louňovice č. 1/2012 o stanovení 
systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a 
odstraňování komunálních odpadů vznikajících na území obce 
Louňovice, v účinném znění. 

 • Výběr dodavatele na akci „Zpevnění povrchu místních 
komunikací v lokalitě RD v Louňovicích“. Na základě vý-
běrového řízení byla vybrána firma PORR a.s. s nabídkovou 
cenou 5.699.857,65 Kč.

 • Vyhlášení výběrového řízení na „Projektového manažera, 
Technický dozor investora a zajištění vybrané Inženýrské 
činnosti pro projekt Svazková základní škola LOŠBATES“. 
Rozsah předpokládaných prací je zhruba uveden v návrhu 
„Příkazní smlouvy“. 

 • Stanovy Regionu Jih, dobrovolného svazku obcí. 
 • Opatření obecné povahy o územním plánu Louňovic, který 

obsahuje textovou a grafickou část a jejich odůvodnění. 
Zastupitelé neodsouhlasili:
 • Smlouvu o realizaci přeložky distribučního zařízení ur-

čeného k dodávce elektrické energie na p. č. 472/1 z důvodu 
velkého navýšení původní nabídkové ceny.

Zastupitelé vzali na vědomí:
 • Závěrečný účet Ladova kraje za rok 2017.
 • Zprávu o výsledku dílčího přezkoumání hospodaření obce 

Louňovice za rok 2018 se závěrem, že při přezkoumání hos-
podaření obce Louňovice nebyly zjištěny chyby a nedostatky.

Volby do zastupitelstva obce a třetiny Senátu Parlamentu ČR se konají ve dvou dnech, v pátek 5. října 2018 od 14.00  
do 22.00 hodin a v sobotu 6. října 2018 od 8.00 do 14.00 hodin. V případě, že žádný z kandidátu do Senátu nezíská v prv-
ním kole nadpoloviční většinu hlasů, bude se konat druhé kolo voleb do Senátu. Ty proběhnou ve dnech 12. a 13. října 
2018 ve stejných časech. V případě, že volič požádá ze závažných, především zdravotních důvodů o možnost hlasování 
mimo volební místnost, okrsková volební komise vyšle k voliči členy volební komise s přenosnou volební schránkou. 
Volební lístky obdržíte do svých poštovních schránek. V případě, že dojde k jejich poškození nebo ztrátě, či v případě, 
že volič zjistí, že nemá k dispozici všechny hlasovací lístky, je možné požádat ve volební místnosti okrskovou volební 
komisi o vydání nové sady hlasovacích lístků (v případě voleb do zastupitelstva obce se jedná o jeden hlasovací lístek).
Volby do zastupitelstva
Voličem je státní občan České republiky, který alespoň druhý den voleb dosáhl věku nejméně 18 let a je v obci Louňo-
vice přihlášen k trvalému pobytu. Zároveň mohou volit občané i z jiných členských států Evropské unie, kteří jsou 
v obci Louňovice přihlášeni k trvalému či přechodnému pobytu. Podmínkou však je, že občan z jiného členského států 
Evropské unie požádá na Obecním úřadě Louňovice o zápis do dodatku stálého seznamu voličů. Hlasování ve volbách  
do zastupitelstva na voličský průkaz není možné. Volič po příchodu do volební místnosti prokáže svou totožnost platným 
občanským průkazem nebo platným cestovním pasem (možný je též občanský průkaz s odstřiženým rohem a současně 
potvrzením o změně některého údaje, který se uvádí na občanském průkazu) a občané z jiného členského států rovněž 
průkazem o povolení k pobytu. Pokud volič neprokáže svou totožnost, nebude mu umožněno hlasování. Úprava hlasova-
cího lístku se provádí jedním z následujících způsobů: 
 a) Označení křížkem ve čtverečku záhlaví sloupce před názvem volební strany. Tím je dán hlas všem kandidátům 
této volební strany v pořadí dle hlasovacího lístku. Takto je možné označit pouze jednu volební stranu.
 b) Označení křížkem v rámečcích před jménem toho kandidáta, pro kterého hlasujete, a to z jakékoliv volební stra-
ny, nejvýše v počtu devíti, jelikož zastupitelů v obci Louňovice je devět. Tento způsob je vhodný, protože volíte konkrétní 
jednotlivé kandidáty do zastupitelstva
 c) Kromě výše uvedeného lze kombinovat oba způsoby popsané v předchozích bodech. Lze tedy označit křížkem 
jednu volební stranu a dále v rámečku před jménem kandidáta další kandidáty, pro které hlasujete, a to v libovolných sa-
mostatných sloupcích, ve kterých je uvedena další strana. V tomto případě je dán hlas jednotlivě označeným kandidátům 

Volby do Zastupitelstva obce Louňovice  
a do třetiny Senátu Parlamentu ČR
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a z označené volební strany je dán hlas podle pořadí na hlasovacím lístku pouze do počtu volených členů zastupitelstva 
obce, tj. devět členů.
V případě, že na hlasovacím lístku nebude označena ani volební strana a ani žádný kandidát nebo že bude označen vyšší 
počet kandidátů, než je zastupitelů obce (9), jedná se o neplatný hlas. 
Ve volebním místnosti obdržíte úřední obálku šedé barvy, do které hlasovací lístek vložíte v místě pro úpravu hlasovacích 
lístků a následně vhodíte do volební schránky.  
Volby do třetiny Senátu Parlamentu ČR
Voličem je státní občan ČR, který alespoň druhý den voleb dosáhl věku nejméně 18 let. Ve druhém kole může volit i občan 
ČR, který dosáhl věku 18 let druhý den voleb. Ve volbách do Senátu je možno volit na voličský průkaz, ale pouze ve voleb-
ním obvodu, kde jsou volby vyhlášeny a v jehož územním obvodu je volič přihlášen k trvalému pobytu. V našem případě je  
to volební obvod Benešov. Senátní mandát je šestiletý.
Volič po příchodu do volební místnosti prokáže svou totožnost platným občanským průkazem nebo platným cestovním pa-
sem (možný je též občanský průkaz s odstřiženým rohem a současně potvrzením o změně některého údaje, který se uvádí  
na občanském průkazu). Volič, který se dostavil do volební místnosti s voličským průkazem, je povinen po prokázání totožnosti 
a státního občanství tento průkaz odevzdat volební komisi. 
Hlasovací lístky jsou vytištěny pro každého kandidáta samostatně. Tzn. že do obálky vkládáte hlasovací lístek pro jednoho 
konkrétního kandidáta.
Pro volby do Senátu obdržíte ve volební místnosti úřední obálku žluté barvy, do které hlasovací lístek vložíte v místě pro úpravu 
hlasovacích lístků a následně vhodíte do volební schránky. V případě druhé kola voleb obdržíte ve volební místnosti úřední 
obálku šedé barvy.       

Louňovice mají nový územní plán

Zastupitelstvo obce Louňovice na svém zasedání 17. 9. 2018 schválilo nový Územní plán Louňovic, který nahrazuje 
původní Územní plán obce Louňovice z roku 2002.
Územní plán Louňovic je k nahlédnutí v úředních hodinách na obecním úřadě nebo na webových stránkách obce: 
www.lounovice.cz – úřad – územní plán Louňovic
Schválení územního plánu předcházel dlouhý proces projednávání jak s občany, tak s orgány státní správy a dotčenými 
organizacemi. 
V souladu s cíli územního plánování jsou územním plánem Louňovic vytvářeny předpoklady pro výstavbu a pro udržitelný 
rozvoj území, spočívající ve vyváženém vztahu podmínek pro životní prostředí, pro hospodářský rozvoj a pro soudržnost 
společenství obyvatel území. Územní plán Louňovic ve veřejném zájmu chrání a rozvíjí přírodní, kulturní a civilizační 
hodnoty území, včetně urbanistického a architektonického dědictví. Přitom chrání krajinu jako podstatnou složku pro-
středí života obyvatel a základ jejich totožnosti. S ohledem na to určuje podmínky pro hospodárné využívání zastavěného 
území a zajišťuje ochranu nezastavěného území. Zastavitelné plochy jsou vymezeny s ohledem na potenciál rozvoje 
území a míru využití zastavěného území.
Byly prověřeny a posouzeny potřeby změn v území, veřejný zájem na jejich provedení, jejich přínosy, problémy, rizika 
s ohledem na veřejné zdraví, životní prostředí, geologickou stavbu území, vliv na veřejnou infrastrukturu a na její hos-
podárné využívání. Územní plán Louňovic stanovil urbanistické, architektonické a estetické požadavky na využívání 
a prostorové uspořádání území a na jeho změny a stanovil podmínky pro provedení změn v území. Územním plánem jsou 
v území vytvořeny podmínky pro snižování nebezpečí ekologických a přírodních katastrof i pro odstraňování důsledků 
náhlých hospodářských změn. Jsou stanoveny podmínky pro obnovu a rozvoj sídelní struktury, pro kvalitní bydlení 
a pro rozvoj rekreace a cestovního ruchu. Jsou rovněž vytvořeny podmínky v území pro hospodárné vynakládání pro-
středků z veřejných rozpočtů na změny v území. Při zpracování a pořizování územního plánu byly uplatněny poznatky 
z oborů architektury, urbanismu, územního plánování a ekologie.   
Postup pořízení územního plánu 
O pořízení územního plánu Louňovic rozhodlo zastupitelstvo obce Louňovice usnesením č. 94 ze dne 15. 7. 2010. Žádost 
o pořízení nového územního plánu Louňovic byla zaslána na Městský úřad v Říčanech, odbor územního plánování a re-
gionálního rozvoje, dne 28. 7. 2010. Obcí Louňovice byl vybrán zpracovatel územního plánu Pavel Hnilička Architekti, 
s. r. o., Ing. arch. Pavel Hnilička, Dipl. NDS ETHZ in Architektur, Cukrovarnická 46, 162 00 Praha 6. Ve spolupráci se 
zpracovatelem byl vypracován návrh zadání územního plánu. 
Projednání návrhu ÚP bylo zahájeno 9. 6. 2011 vyvěšením veřejné vyhlášky a odesláním oznámení dotčeným orgánům 
státní správy (č. ev. 24183/2011) dle § 47 stavebního zákona. V rámci projednávání návrhu zadání ÚP uplatnil Krajský 
úřad Středočeského kraje koordinované stanovisko (č. j. 119394/2011/KUSK) ze dne 28. 6. 2011, ve kterém orgán po-
suzování vlivů na životní prostředí podle § 10 zákona o posuzování vlivů na životní prostředí nepožadoval zpracování 
vyhodnocení vlivů ÚP Louňovic z hlediska vlivů na životní prostředí (tzv. SEA) a ve kterém orgán ochrany přírody 
v souladu s § 45 odst. 1 zákona o ochraně přírody a krajiny vyloučil významný vliv předložené koncepce na příznivý stav 
předmětu ochrany nebo na celistvost evropsky významné lokality a ptačí oblasti. Požadavek na vyhodnocení vlivů na udr-
žitelný rozvoj území nebyl do návrhu zadání doplněn, v souladu s § 47 odst. 3 stavebního zákona. Na základě uplatněných 
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Malování na návsi

Letošní Malování na návsi proběhlo poslední den prázdnin v neděli 2. září 2018 od 15.00 hodin tradičně na kruháčku 
v ulici K Horní návsi. Po sobotním celodenním dešti a noční bouřce bylo milým překvapením příjemné nedělní odpolední 
počasí. Na kruháčku se nás sice mnoho nesešlo, ale chuť do malování byla veliká, a tak se celý prostor kolem laviček 
zaplnil krásnými barevnými obrázky malých i velkých výtvarníků. Sladká odměna v podobě výborné zmrzliny čekala  
na všechny účastníky v kabinách TJ Slavia Louňovice. Škoda jen, že veškeré naše snažení hned smyl noční déšť. I když 
na ten jsme čekali skoro celé léto, takže se snad nikdo příliš nezlobil.

Marie Boudová

stanovisek a vyjádření dotčených orgánů byl návrh zadání upraven a předložen zastupitelstvu obce ke schválení. Zadání 
územního plánu Louňovic bylo schváleno 9. 9. 2011 Zastupitelstvem obce Louňovice (usnesení č. 73/2011). 
Na základě schváleného zadání byl vypracován návrh ÚP. Společné jednání o návrhu ÚP Louňovic podle § 50 stavebního 
zákona nařídil pořizovatel na den 8. 1. 2015. V souladu s výsledky společného jednání byl návrh ÚP upraven pro veřejné 
projednání dle § 52 odst. 1 stavebního zákona. 
Veřejné projednání se konalo 24. 4. 2017, oznámení bylo vyvěšeno veřejnou vyhláškou s č. e. 22929/2017 dne 22. 3. 2017. 
Veřejné projednání se uskutečnilo za přítomnosti zpracovatele ÚP, který provedl výklad tohoto návrhu. Pořizovatel 
ve spolupráci s určeným zastupitelem vypracoval návrh rozhodnutí o námitkách a vyhodnocení připomínek uplatněných 
k návrhu územního plánu. Na základě vyhodnocení výsledků projednání bylo nutné upravit návrh a uspořádat opakované 
veřejné projednání návrhu ÚP v souladu s § 53 odst. 2 stavebního zákona. Úpravy návrhu byly pořizovatelem vyhodno-
ceny jako podstatné. 
Opakované veřejné projednání návrhu ÚP Louňovic nařídil pořizovatel na den 25. 6. 2018. Při opakovaném veřejném 
projednání zpracovatel provedl výklad územního plánu v rozsahu úprav návrhu ÚP. Pořizovatel ve spolupráci s urče-
ným zastupitelem vypracoval a upravil návrhy rozhodnutí o námitkách a vyhodnocení připomínek uplatněných k návrhu 
územního plánu. Na základě vyhodnocení výsledků projednání byl návrh ÚP upraven. Úpravy návrhu byly pořizovatelem 
vyhodnoceny jako nepodstatné.
Pořizovatel přezkoumal soulad návrhu územního plánu se státní politikou územního rozvoje a územně plánovací doku-
mentací vydanou Středočeským krajem, s cíli a úkoly územního plánování, s požadavky stavebního zákona a jeho prová-
děcích právních předpisů, s požadavky zvláštních právních předpisů a se stanovisky dotčených orgánů podle zvláštních 
právních předpisů. Pořizovatel předložil zastupitelstvu obce návrh na vydání územního plánu s jeho odůvodněním. Za-
stupitelstvo obce Louňovice schválilo nový Územní plán Louňovic na svém zasedání 17. 9. 2018 usnesením č. 70/2018. 
Platný územní plán plní roli dokumentu stanovujícího koncepci rozvoje obce. Stavebníci i projektanti jej musí respek-
tovat při tvorbě svých návrhů. Závazná část územního plánu je podkladem pro rozhodování stavebního úřadu. Majitelé 
nemovitostí v něm naleznou důležité informace o využitelnosti pozemků a předpokládaném rozvoji naší obce. 
Jsem přesvědčen, že nový územní plán přispěje k dalšímu zdárnému rozvoji naší obce.

Josef Řehák

DŮLEŽITÁ INFORMACE
Odpočty vody budou probíhat na přelomu listopadu a prosince.
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Street art v Louňovicích

Většina louňovických si jistě všimla změny, kterou doznala autobusová zastávka na Dolní návsi, naproti místní samoobslu-
ze. Jako iniciátor akce, kterému byla ponechána volná ruka ze strany obecního úřadu, bych rád všem přiblížil její průběh.
Zastávka v centru obce se stala cílem neohrabaných pokusů o otisk jedince do veřejného prostoru, pokusů o graffiti. Nutno 
dodat, že i se snahou odstranit opravdovou ošklivost. Heslo 
„graffiti“ je nejlépe přečíst na Wikipedii a je zřejmé – v kon-
textu toho, co lze občas zahlédnout, na obranu writerů (tvůrce 
graffiti) na většinou zanedbaných místech – že Louňovice 
získaly ve staré zastávce kromě svědka starých časů také umě-
lecký objekt, a to naopak velmi moderní.
O to cennější, že na výzdobě se podílelo mnoho zdejších, a to hlav-
ně dětí. Jejich pracÍ je celá zadní strana objektu a mimo to vydatně 
pomáhaly při vybarvování větších ploch, které jim určil Michal.
Michal Škapa je souputník z dětství, hlavně z letních prázdnin. 
Jeho rodina patří k louňovickým rezidentům po několik genera-
cí s jejich rodinná chata se nachází v našem těsném sousedství.
Popsat, co dnes Michal dělá, by bylo poněkud zdlouhavé, 
a proto opět odkazuji na internet. Stačí zadat jeho jméno  
do Googlu a každý si může udělat obrázek.
Na můj telefonát s nápadem pomoci místním writerům ukázkou profi práce bez nároku na honorář nadšeně souhlasil  
a ve smluvený termín se dostavil s takřka veškerým materiálem potřebným k akci. A co víc, hlavně s neuvěřitelným nasaze-
ním doprovázeným opravdovou pohodou v přístupu ke každému, kdo se jen kolem mihl.
Vymalovat takhle celou zastávku všem zúčastněným trvalo cca 8 hodin rozložených do dvou dnů. Velký dík patří provozovateli 
místní samoobsluhy, který v sobotu vytrval se všemi umělci až do konce - opravdu dlouho přes zavírací hodinu.
Výsledek celého snažení může každý posoudit sám, ale nabízím ještě vysvětlení k malbám:
Zadní strana, jak již bylo řečeno, je práce zúčastněných dětí. Boční stěny jsou zaplněny improvizovanými kresbami včetně žán-
rových citací (animovaný film Wizards). To vše je doplněno obrázky na přání dětí: liška, želva, strom, rybičky včetně bublinek 
atd. Bez mého přičinění, ale k velké radosti, tam jsou i tři holoubci.
Přední strana zastávky pak reprezentuje motiv, kterým se Michal opakovaně zabývá ve své práci. Dvě lidské hlavy „zakódova-
né“ v malbě. Ta dívčí je jasná, ale ten kluk, při jeho parádivosti, mi chvilku trval. Nápis Louňovice na podhledu, inspirovaný 
populárním animáčem, je výsledkem souznění všech zúčastněných.
Moc mě těší, jak je z reakcí kolemjdoucích a mnoha dalších zřejmé, že tato forma „renovace“ zastávky, tradičního prvku naší 
obce, nebyl špatný nápad. Doufám, že kromě školáků, nastupujících denně do autobusu, mohla by se naše zastávka stát i jistým 
druhem inspirace nebo potěšení pro každého.
Díky obecnímu úřadu a Michalu Škapovi, člověku, který má k Louňovicím – věřím – srdeční vztah, jsme získali oživení, 
kterému bych přál, aby se malba stala v určitém směru cennější něž stavba, na které se nachází. Tak tomu už je ostatně u mnoha 
legrácek tohoto druhu na světě.

Tvůrčí a inspirativní okolí Vám přeje
Ondřej Holoubek

- Blízké setkání – Dagmar Pecková a Jiří Holoubek v sobotu 19. října 2018 v 19.00 hodin hotel U sv. Huberta

- Turnaj v pétanque v sobotu 28. října 2018 v 15.00 hodin hřiště O.S. Sportklub

- Drakiáda říjen ‑listopad 2018 (termín bude upřesněn) hřiště TJ Slavia

- Lampionový průvod v sobotu 3. listopadu 2018 v 17.00 hodin Horní náves před OÚ

- Mikulášská nadílka v sobotu 1. prosince 2018 hotel U sv. Huberta

- Rozsvícení vánočního stromu v neděli 2. prosince 2018 Horní náves – Kamenický skanzen

- Vánoční zpívání v sobotu 22. prosince 2018 pod Zvoničkou

- Vánoční koncert prosinec 2018 (termín bude upřesněn) kostel Nanebevzetí Panny Marie v Mukařově

Divadlo DiPoNa srdečně všechny zve do hotelu U sv. Huberta v Louňovicích na divadelní představení. Pozvánky 
na jednotlivá představení budou aktuálně uveřejňovány.

››› PŘIPRAVUJE SE ‹‹‹
POZNAMENEJTE SI DO KALENDÁŘE
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MATEŘSKÁ ŠKOLA

Když něco končí a něco začíná…
Konec školního roku 2017/2018 jsme ukončili tradičně rozloučením s předškoláky a nočním spaním ve školce „Pohád-
kové broučkování“. Ale ještě předtím přijeli na naši zahradu hasiči z SDH Tehovec. Děti tak mohly obdivovat hasičské 
auto i jeho vybavení, absolvovaly výstup po žebříku, na nosítkách odnášely zraněného a samozřejmě si také vyzkoušely,  

jak stříká proudnice.
Na slavnostní rozloučení s předškoláky si chlapci a děvčata ze 
Želviček připravili hudebně pohybové vystoupení „Šípková 
Růženka“, s Rybičkami a paní učitelkou Blankou Kosinovou 
zazpívali několik písniček. Potom již následovalo šerpování, 
kterého se zúčastnil i pan starosta. Veselou zábavu si děti uži-
ly i se svými rodiči v další části odpoledne při interaktivním 
vystoupení divadla „Gábina a Katka“. Sedmnácti předškolá-
kům, kteří již nyní zasedli do školních lavic, přejeme mnoho 
úspěchů, kamarádů a veselých zážitků, jejich rodičům mnoho 
trpělivosti, klidu a pohody.

Závěrečnou akci „Pohádkové broučkování“ odstartoval kar-
neval broučků a berušek, kteří si v dopoledních hodinách užili  
při interaktivním koncertě hudebníka pana Petera Šušora „Ve-
selé bzučení s bubny“. Navečer jsme se sešli se šestnácti dětmi  
na nočním spaní ve školce. Hned po příchodu je čekal pohád-
kový program „Broučci z Louňovic“. Ústředními postavami 
byli hrdinové z knížky Ondřeje Sekory „Ferda mravenec“. Děti 
si vyzkoušely házení lasem na kobylku, prolézaly bludištěm 
ploštic s kolotočem, hasily mraveniště, zahrály si na stonožku 
a potkaly i Ťutínka. Broučkování jsme si všichni pěkně užili, 
spokojeně jsme se večer uložili ke spánku a spali až do rána.
Ani o prázdninách se ve školce nezahálelo. U třídy Želviček byl sklad pro venkovní potřeby přebudován na sklad lehátek a lůžkovin. 
A tak i děti ze třídy Želviček mohou po obědě odpočívat na pohodlných lehátkách, které splňují normy pro jejich zdravý vývoj. V celé 
školce kromě kuchyně proběhla výmalba (kuchyň byla vymalována již dříve). Uskutečnily se drobné, ale nezbytné opravy v budově 
i na školní zahradě. Velký dík proto patří panu Miloslavu Slavíkovi a Petru Tomanovi, také malířům z firmy pana Svobody. Za pod-
poru a pomoc děkujeme panu starostovi Josefu Řehákovi a paní Daně Kodejšové.

Začátkem září byla školka připravena na nový školní rok. Třídu Rybiček jsme vybavili novými kontejnery na hračky a hračka-
mi pro děti mladší tří let. Pro tento školní rok 
jich bylo přijato osm. Obě paní učitelky jsou 
na práci s takto malými dětmi připraveny. 
Jedna absolvovala semináře o výchově a péči 
o dvouleté děti, druhá se o ně starala před 
několika lety ve své soukromé školce. Přesto 
ředitelka sestavila na základě vyhlášení ope-
račního programu „Výzkum, vývoj, vzdělání“ 
MŠMT ve spolupráci s paní Monikou Žilko-
vou, animátorem škol a školských zařízení 
MAS Říčansko, žádost o personální podpo-
ru – chůva v mateřské škole a školní asistent 
a sdílení zkušeností pedagogů z různých škol. 
Projekt, nazvaný „MŠ LOUŇOVICE ŠAB-
LONY“, registrační číslo projektu CZ.02. 3. 
68/0.0/0.0/18_063/0008952, byl kladně vyřízen 
a mateřská škola obdržela přes 402.000 Kč. Od 
3. září proto můžeme mít po dobu deseti měsíců 

T        T  

T        T  
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proběhla výmalba (kuchyň byla vymalována již dříve). Uskutečnily se drobné, ale  nezbytné opravy 
v budově i na školní zahradě. Velký dík proto patří panu Miloslavu Slavíkovi a Petru Tomanovi, také  
malířům z firmy pana Svobody. Za podporu a pomoc děkujeme panu starostovi Josefu Řehákovi a paní 
Daně Kodejšové. 

Začátkem září byla školka připravena na nový 
školní rok. Třídu Rybiček jsme vybavili 
novými kontejnery na hračky a hračkami pro 
děQ mladší tří let. Pro tento školní rok jich 
bylo přijato osm. Obě paní učitelky jsou na 
práci s takto malými dětmi připraveny. Jedna 

absolvovala semináře o výchově a péči o dvouleté děQ, druhá se o ně starala před několika lety ve své 
soukromé školce. Přesto ředitelka sestavila na základě vyhlášení operačního programu „Výzkum, 
vývoj, vzdělání“ MŠMT ve spolupráci s paní Monikou Žilkovou, animátorem škol a školských zařízení 

Když něco končí a něco začíná… 

Konec školního roku 2017/2018 jsme ukončili tradičně rozloučením s předškoláky a nočním spaním ve 
školce „Pohádkové broučkování“.  Ale ještě předLm přijeli na naši zahradu hasiči z SDH Tehovec. DěQ 
tak mohly obdivovat hasičské auto i jeho vybavení, absolvovaly výstup po žebříku, na nosítkách 
odnášely zraněného a samozřejmě si také vyzkoušely, jak stříká proudnice.   

T          T  

Na slavnostní rozloučení s předškoláky si chlapci a děvčata ze Želviček připravili hudebně pohybové 
vystoupení  „Šípková Růženka“, s Rybičkami a paní učitelkou Blankou Kosinovou zazpívali několik 
písniček. Potom již následovalo šerpování , kterého se zúčastnil i pan starosta. Veselou zábavu si děQ 
užily i se svými rodiči v další čásQ odpoledne při interakQvním vystoupení divadla „Gábina a Katka“.  
SedmnácQ předškolákům, kteří již nyní zasedli do školních lavic, přejeme mnoho úspěchů, kamarádů a 
veselých zážitků, jejich rodičům mnoho trpělivosQ, klidu a pohody. 
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Závěrečnou akci „Pohádkové broučkování“ odstartoval karneval broučků a berušek, kteří si 
v dopoledních hodinách užili při interakQvním koncertě hudebníka pana Petera Šušora „Veselé 
bzučení s bubny“. Navečer jsme se sešli se šestnácQ dětmi na nočním spaní ve školce. Hned po 
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z knížky Ondřeje Sekory „Ferda mravenec“. DěQ si vyzkoušely házení lasem na kobylku, prolézaly 
bludištěm plošQc s kolotočem, hasily mraveniště, zahrály si na stonožku a potkaly i ŤuLnka. 
Broučkování jsme si všichni pěkně užili, spokojeně jsme se večer uložili ke spánku a spali až do rána. 
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Konec školního roku 2017/2018 jsme ukončili tradičně rozloučením s předškoláky a nočním spaním ve 
školce „Pohádkové broučkování“.  Ale ještě předLm přijeli na naši zahradu hasiči z SDH Tehovec. DěQ 
tak mohly obdivovat hasičské auto i jeho vybavení, absolvovaly výstup po žebříku, na nosítkách 
odnášely zraněného a samozřejmě si také vyzkoušely, jak stříká proudnice.   

T          T  

Na slavnostní rozloučení s předškoláky si chlapci a děvčata ze Želviček připravili hudebně pohybové 
vystoupení  „Šípková Růženka“, s Rybičkami a paní učitelkou Blankou Kosinovou zazpívali několik 
písniček. Potom již následovalo šerpování , kterého se zúčastnil i pan starosta. Veselou zábavu si děQ 
užily i se svými rodiči v další čásQ odpoledne při interakQvním vystoupení divadla „Gábina a Katka“.  
SedmnácQ předškolákům, kteří již nyní zasedli do školních lavic, přejeme mnoho úspěchů, kamarádů a 
veselých zážitků, jejich rodičům mnoho trpělivosQ, klidu a pohody. 

T         T  

Závěrečnou akci „Pohádkové broučkování“ odstartoval karneval broučků a berušek, kteří si 
v dopoledních hodinách užili při interakQvním koncertě hudebníka pana Petera Šušora „Veselé 
bzučení s bubny“. Navečer jsme se sešli se šestnácQ dětmi na nočním spaní ve školce. Hned po 
příchodu je čekal pohádkový program „Broučci z Louňovic“. Ústředními postavami byli hrdinové 
z knížky Ondřeje Sekory „Ferda mravenec“. DěQ si vyzkoušely házení lasem na kobylku, prolézaly 
bludištěm plošQc s kolotočem, hasily mraveniště, zahrály si na stonožku a potkaly i ŤuLnka. 
Broučkování jsme si všichni pěkně užili, spokojeně jsme se večer uložili ke spánku a spali až do rána. 
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MAS Říčansko, žádost o personální podporu – chůva v mateřské škole a školní asistent a sdílení 
zkušenosL pedagogů z různých škol. Projekt, nazvaný „MŠ LOUŇOVICE ŠABLONY“, registrační číslo 
projektu CZ.02.3.68/0.0/0.0/18_063/0008952, byl kladně vyřízen a mateřská škola obdržela přes 
402.000 Kč. Od 3. září proto můžeme mít po dobu deseQ měsíců o dvě pracovnice víc, paní učitelky 
navšLví jinou mateřskou školu za účelem sdílení zkušenosL a obě třídy budeme moci vybavit 
zajímavými didakQckými hrami, pomůckami a stavebnicemi.  

Díky adaptačnímu plánu školy a 
profesionálnímu přístupu všech pracovnic  
si děQ na pobyt v novém prostředí MŠ 
poměrně rychle zvykly. Druhý týden v září si 
již spokojeně hrají, snaží se s paní 
učitelkami cvičit, hravou formou se 
seznamují s barvami, objevují  nové hračky 
a kamarády. 

  

Starší 
děQ se  s chuL poušL do společných her, cvičení,  zpívání.  
Nový školní rok začíná… 

Bohumila Nováková, ředitelka MŠ

o dvě pracovnice víc, paní učitelky navštíví jinou ma-
teřskou školu za účelem sdílení zkušeností a obě třídy 
budeme moci vybavit zajímavými didaktickými hrami, 
pomůckami a stavebnicemi.

Díky adaptačnímu plánu školy a profesionálnímu přístu-
pu všech pracovnic si děti na pobyt v novém prostředí MŠ 
poměrně rychle zvykly. Druhý týden v září si již spokoje-
ně hrají, snaží se s paní učitelkami cvičit, hravou formou 
se seznamují s barvami, objevují nové hračky a kamarády.

Starší děti se s chutí pouští do společných her, cvičení, 
zpívání. Nový školní rok začíná…

Bohumila Nováková, ředitelka MŠ

Milí louňovičtí přátelé!

Chci těmito několika řádky poděkovat za hezké dva roky, kdy jsem pracovala v místní mateřské školce. S dětmi a jejich rodiči jsem 
prožila krásné chvíle a snad i přispěla svým dílem k vnímání pestrého světa, který nás obklopuje.
Dík patří vedení školky, kolegyním i panu starostovi. Zdejší obec má o školku zájem a podporuje její snahu stále zlepšovat prostředí 
jak v budově, tak i na zahradě. Sousedství lesa a školky je pro děti velkým štěstím a také zdrojem poznávání přírody.
Mé životní kroky mě vedou dál, ale na MŠ Louňovice si vždycky ráda vzpomenu a věřím, že se občas potkáme. Pokud mi čas 
dovolí, někdy snad zajdu přečíst pohádku a uvidím, jak zase děti povyrostly a co nového se dozvěděly. Ve školce se pořád něco děje, 
jistě sledujete novinky na webu.
Začíná nový školní rok – z předškoláčků se stanou školáci. Rybičky i Želvičky v louňovické školce také poznají nové kamarády.
Přeju všem, malým i velkým šťastné vykročení do příštích dnů, hodně zdraví a zdaru ve veškerém konání.

Eva Kubínová

››› ZPRÁVY Z NAŠÍ KNIHOVNY ‹‹‹
Prosím, napiš článek za knihovnu do Louňovického zpravodaje.

Bez dechu, ve spěchu,
ženu si to po mechu.
Pověřen úkoly, ženu si to po poli…

Čas plynul a já se k napsání článku moc neměla.
Už máš článek do zpravodaje? V pátek je redakční rada. Zněla 
znovu stejná otázka.

Ne, ne, ne, nesnídám, nesvačím,
nestihnu to nestačím.
Promiňte, vážení, mám veliké zpoždění…

Písničku si zpívá brouk Kvapník v pohádce Včelí medvídci. 
A dá se použít na mé neustálé pobíhání sem a tam a nestíhání 
zadaných úkolů ☺
Tak mi nezbylo nic jiného, než sednou a článek do pátku napsat.

Vlaštovičko, leť,
už je na tě čas.
Listí žloutne, poletuje,
po strništích vítr duje,
bude brzo mráz.

Děti tuto krásnou básničku vlaštovičkám na podzim ani ne-
mohly zazpívat, neboť vlaštovky odletěli již na konci prázdnin, 
poslední den v měsíci srpnu, do teplých krajin.
A to letošní léto bylo velice horké. Tráva na zahradách usycha-
la, až ji sluníčko spálilo úplně.
Čtenáři do knihovny chodili, ale po příchodu byli horkem 
zmožení, unavení. Děkuji všem za věrnost a vytrvalost i přes 
nepřízeň počasí. V červenci přišlo 70 čtenářů a vypůjčilo si 221 
knih a v měsíci srpnu si 90 čtenářů vypůjčilo 318 knih.
Během prázdnin jsem do našeho stálého knižního fondu nakou-
pila přes 30 nových knih. Z knihovny Benešov jsem přivezla 
jeden nový výměnný soubor v rozsahu 200 knih a před Vánoci 
poprosím ještě o další. Děkuji všem, jež do knihovny darovali 
krásné knižní dary. Děkuji.

Hezké podzimní dny, ať nás sluníčko ještě chvíli příjemně hře-
je, než nastanou podzimní a zimní plískanice.

Září, září
na léto jde stáří
zlaté slunce září
malátně a s únavou…

(Zdeněk Svěrák – Září)

Na setkání s vámi v naší knihovně se těší knihovnice
Marie Danielová
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OD NOVÉ SEZÓNY VE III. TŘÍDĚ
Mužstvu dospělých se ve IV. třídě skupiny B okresu Praha -východ v minulé sezoně 2017/2018 dařilo a skončilo na pěkném  
2. místě. V letní přestávce nám Okresní fotbalový svaz nabídl, po různých reorganizacích, postup do III. třídy, který jsme  
po dohodě přijali. Takže sezonu 2018/2019 odehrajeme ve III. třídě skupiny B. Po úvodních 3 kolech máme 6 bodů, za 2 vítězství, 
jednu prohru a aktivní skóre 11:3. Postup se tedy opravdu zdál na místě.
V letní pauze přišel jako jediná posila našeho kádru Lukáš Vajner z Dolních Počernic (1.B třída), kterému bych chtěl touto cestou 
popřát mnoho sportovních úspěchů a aby se mu u nás v Louňovicích líbilo.
V létě muži odehráli mezinárodní turnaj v Řevnicích (Praha -západ), kde vybojovalo krásné druhé místo, když na prvním místě 
skončil tým z Anglie. Pravidelné tréninky začaly 14 dní před začátkem sezony a probíhaly za hojné účasti našich hráčů.
Chtěli bychom moc poděkovat všem našim fanouškům, kteří hlavně na domácí zápasy chodí v hojném počtu, a tak není v Louňo-
vicích nic neobvyklého, když je návštěva na domácí utkání třeba i 110 diváků.

 
Tomáš Prosr

SPORT Ê
TJ Slavia Louňovice dospělí

TJ Slavia Louňovice mládežnický fotbal

Druhý rok orientačního běhu

MLÁDEŽNICKÝ FOTBAL NA ZAČÁTKU SEZÓNY
Starší žáci a dorostenci zahájili společnou přípravu na novou sezónu již koncem července. Tréninky probíhají 2x týdně, v úterý 
a v pátek.
Tým starších žáků po loňské úspěšné sezóně v krajské soutěži opustili hráči silného ročníku 2003, kteří postoupili již do dorostenecké 
kategorie. Naopak, z mladších žáků přišlo málo hráčů ročníku 2005. Z těchto důvodu jsme pro tuto sezónu přihlásili „pouze“ okresní pře-
bor a tým budou doplňovat i žáci mladší. Vzhledem k malému počtu hráčů této věkové kategorie na okrese Praha -východ se do soutěže 
přihlásilo jen pět týmů, a proto se bude hrát čtyřkolově. V přípravě starší žáci zvítězili v Brandýse, remizovali v Uhříněvsi a v Kunicích 
a v posledním utkání porazili doma dívky Sparty Praha. V prvním soutěžním utkání vyhráli na Vyžlovce 12:0 a v tom druhém si doma 
zastříleli a porazili Kostelec nad Černými lesy 17:0! Naše výkony můžete sledovat na https://www.slavialounovice.com/starsi -zaci
Dorostenci v loňské sezóně bojovali s nedostatkem hráčů a i kvůli tomu se pohybovali v dolních patrech tabulky. Do nové sezóny 
nastoupil náš dorost opět v Okresním přeboru okresu Kolín. Soupisku doplnil silný ročník 2003, v kádru nyní máme 17 hráčů, které 
doplňujeme zkušenějšími staršími žáky ročníku 2004. Na úvod sezóny jsme prohráli v Ratboři na penalty 3:5 a v dalším utkání doma 
s Krakovany 0:2. V obou utkáních jsme předváděli pěkný fotbal, nicméně soupeři byli fyzicky vyspělejší. Díky nízkému věkovému 
složení má tým dorostenců velký potenciál a před sebou úspěšnou budoucnost, protože spolu může hrát ještě další dva až tři roky. 
Kluci ukázali bojovné výkony, které nám dávají naději pohybovat se ve středu 12členné tabulky. Naše výkony můžete sledovat 
na https://www.slavialounovice.com/dorost.
O týmy dorostenců a starších žáků se společně starají trenéři Jan Paroulek, Jiří Exner, Radek Čákora, Michal Záboj a trenér brankářů Jiří Klímek.
Obracíme se na všechny příznivce louňovického fotbalu s žádosti o finanční podporu, abychom mohli zachovat a nadále zlepšovat 
kvalitu naší práce s mládeží, ve které se můžeme srovnávat i s daleko většími kluby. Za vše hovoří fakt, že jako jeden z mála klubů 
okresní úrovně, máme zastoupeno v soutěžích všech šest mládežnických kategorií od mini přípravky až po dorost. V případě zájmu 
nás prosím kontaktujte na slavia.lounovice@seznam.cz. Za vaši případnou podporu předem děkujeme.

Jan Paroulek

Se začátkem nového školního roku začal louňovický oddíl orientačního běhu Moravan Louňovice psát druhý rok své existence. 
Po seznamovacím podzimu, vydřené zimě v tehovské tělocvičně, entuziastickém jaře a odpočinkovém létě začala v lese Vodě-
radských bučin naše další sezóna. Zvýšený počet dětí i dospělých zavdává důvod k optimistickému výhledu do dalších let, nejen 
co se výsledků týká, ale hlavně životního stylu tvořeného vztahem k přírodě. To vše za velmi přátelského dohledu našeho státu, 
spočívající v nejrůznějších registracích, stanovách, účetních závěrkách, GDPR a dalších motivujících drobností nutných pro pohyb 
zhruba třicítky dětí po lese.
V minulé sezóně jsme se pravidelně zúčastňovali nejen orienťáckých závodů v rámci oblastního žebříčku Středočeského kraje 
(Malíkovice, Konojedy, Kytín, Ondřejov, Oplany), ale i běžeckých závodů v okolí jako Lipanská stezka, Babický trail, Běh Krásné 
vyhlídky, Běh Olivovnou a dalších. I když si troufám tvrdit, že výsledky nejsou tím hlavním motivátorem další činnosti, nelze 
opominout probuzenou zdravou soutěživost dětí i dospělých, mající za následek první dílčí úspěchy.
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Voděradské kritérium
Oddíl orientačního běhu Moravan Louňovice vyhlašuje Voděradské kritérium na podporu běhání v Louňovicích. Cílem je, aby si 
všichni zájemci z řad amatérských závodníků mohli podle vybrané tratě změřit na dálku síly s dalšími běžci. Podzimní část kritéria 
bude probíhat do neděle 16. 12. 2018 s tím, že každý běžec může absolvovat jakoukoliv předepsanou trať s neomezeným počtem 
pokusů, přičemž pro konečné pořadí se bude počítat pouze ten nejlepší.
Čas konání: 8. 9.–16. 12. 2018 - podzimní část
Délka trasy: základní cca 10 km, dlouhá cca 15,5 km, krátká pro začátečníky 3 km – trasy jsou ke stažení na www.moravan.sk
Vybavení nutné: Sportovní hodinky s možnosti záznamu GPS, mobilní telefon s GPS a aplikací
Každý závodník si může stáhnout mapy k jednotlivým trasám na stránkách Moravanu (moravan.sk). Start a cíl je vždy u hlavní 
brány hřiště Slavia Louňovice s tím, že vlastní měření a záznam GPS provádí každý běžec pomocí vlastních hodinek, či mobilního 
telefonu. Po odběhnutí trasy zašle záznam svého běhu (např. z aplikace Garmin Connect, Suunto Movescount, Strava, Endomondo 
atd.) na mail info@moravan.sk a následně bude zařazen do průběžného pořadí, které bude vyvěšeno na stránkách Moravanu. 
Pořadatel zároveň pomocí přiložené mapy běhu zkontroluje, že byla dodržena trasa. Na kritérium není třeba registrace, závodníci 
mohou běhat v průběhu podzimu zcela dle svých možností. Trasa nebude nijak značena, doporučujeme si vzít do ruky vytištěné 
mapky. Přejeme všech závodníkům co nejlepší časy a sportu zdar!

Viktor Machek, OOB Moravan Louňovice

V letošní sezóně dojde k posunu „nejstarších“ dětí do kategorie, kde budou závodit v lese úplně samy. „Prostřední“ začnou zápasit 
s mapou s pomocí fáborků a jen ti nejmladší budou ještě „závodit“ s pomocí rodičů. Tahle změna bude velkou výzvou nejen  
pro samotné děti, ale i trenéry, a v neposlední řadě právě pro rodiče :), kteří se k nám ale velmi ochotně již nyní připojují. Časový 
plán tréninků zůstává stejný, tzn. mapový trénink každé úterý v 17:30 u hřiště Slavie, kde si mohou děti schovat teplé oblečení 
v „klubovně“ – tedy v pokladně, kterou nám zapůjčila místní fotbalová Slavia, za což jí patří velký dík. Po změně času se opět 
přesuneme do tělocvičny v Tehově na neoblíbenou zimní přípravu. K mapovým tréninkům je potřeba dodat, že se Tomáši Brab-
covi povedlo naši mapu Voděradských bučin aktualizovat a upravit do podrobnějšího měřítka 1:10000. O novince pro širokou 
veřejnost – běžeckém kritériu – se dočtete v jiném článku a jedná se o vhodné doplnění tréninku čistě fyzickou aktivitou. Co se týká 
soutěží, budeme se účastnit závodů 23. 9. v Krňanech, 7. 10. v Mladé Boleslavi (tento závod následuje po závodě světového poháru na 
stejném místě) a 20.–21. 10. , kdy bude pořádat závody sousední Kamenice. V rámci spolupráce s kolegy z Kamenice možná zařadíme 
jeden nebo dva společné tréninky, případně se budeme účastnit soustředění, které pořádají. Záležet bude na kapacitních možnostech.
Jako doplněk k povzdechu o přátelském dohledu našeho státu nelze nezmínit nadšení a pomoc nabalujících se rodičů. Takže budu dou-
fat, že zde začátkem příštího školního roku najdeme článek o louňovickém orientačním běhu s titulkem „Třetí sezóna OB zahájena“.

Jan Šunka
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¢ ¢ ¢ ¢ ¢ ¢ DIVADLO ¢ ¢ ¢ ¢ ¢ ¢
LOUŇOVICKÁ LETNÍ DIVADELNÍ AKTIVITA 

POŠESTÉ

Ve dnech 16. června až 9. září 2018 probíhal šestý ročník 
Louňovické letní divadelní aktivity, ve kterém bylo odehrá-
no 14 divadelních představení. Všechna se těšila divácké 
přízni jak dospěláků, tak dětí.
Namátkou vybírám úžasnou Drdovu pohádku Hrátky s čerty 

v podání divadla LOS Libošovice či výpravnou inscenaci 
Sen noci svatojánské divadla Zbraslav. Nové divadlo Mělník 
opět potěšilo muzikálem Libusche a divadlo Vraňany parodií 
na Divoký západ – Limonádový Joe. Naši dlouholetí známí 

Sylva a František přivezli zbrusu novou poučnou pohádku 
Na zahrádce je tak sladce.
Největší smůlu měl Divadelní soubor Svatopluk z Benešova 
s představením Maribel a její podivná rodina, které muselo 
být pro prudký déšť a bouřku přerušeno a věrní diváci byli 
posláni domů. Těmto divákům patří velký dík a vzkaz: Ma-
ribel bude znovu odehrána v nejbližším volném termínu. Zahrála si i místní DiPoNa, a to pohádku Vílí poklad a horo-

rovou komedii Ryba ve čtyřech.
Rádi bychom poděkovali sponzorům:
V prvé řadě děkujeme Obecnímu úřadu Louňovice, který byl 
v letošním roce spolupořadatelem akce. Dále naše poděko-
vání patří Obecnímu úřadu Mukařov, společnosti K+2L Mu-
kařov, zahradnictví Alfík, restauraci U Henců a obchodnímu 
řetězci TESCO Říčany.

Veliké poděkování směřujeme hlavně k našim divákům, za 
jejich účast, smích a za potlesk, který byl odměnou všem 
hercům.
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Co na závěr? Přejme si pěkné dny, přejme si zdraví a těšme se za rok na sedmý ročník Louňovické letní divadelní aktivity.

Eva Brůhová

SRDEČNĚ BLAHOPŘEJEME LOUŇOVICKÝM OBČANŮM OD 60 LET, KTEŘÍ SLAVÍ KULATINY 
A PŮLKULATINY, A VŠEM OSLAVENCŮM NAD 80 LET:

ŘÍJEN 2018
* Miroslav Vítovec, Jiřina Pšeničková, Eva Urbanová
LISTOPAD 2018
* Miloš Slezák, Bohumila Kopecká Korecká, Jaruška Vlachová, Blanka Komárková, František Šinogl
PROSINEC 2018
* Marta Adlerová, Jan Cikhart, Pavel Kirs, Josef Kovařík, Dagmar Bálková

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Z HISTORIE OBCE
Lom Kaménka u Louňovic

Úvod
V souvislosti s oslavami 150 let od položení základního kame-
ne Národního divadla jsme si v Louňovicích hrdě připomněli 
skutečnost, že tento kámen byl vylomen právě poblíž naší obce, 
v lomu Kaménka. Nitky osudu v té době propojily zázemí naší 
obce s momentálně nejsledovanější stavbou českého národa 
a kvádr z Louňovic se 16. května 1868 ocitl v centru pozornosti 
desetitisíců diváků na staveništi při vltavském nábřeží, kde se 
jej v posvátném aktu dotýkaly přední osobnosti společnosti.  
Na víku vytesaným nápisem „Národ sobě“ upomínal na vzácné 
prodchnutí těchto celonárodních snah, jakých česká historie 
nezná příliš. S tímto „posvěcením“, snad ale jakoby nepatřičně, 
zůstává zazděný nad kameny z mytického Řípu a Radhoště, 
v sousedství kamenů z podobně magického Blaníku, posvátné-
ho Hostýna, památných Vyšehradu, Trocnova, Žižkova a dalších 
významných lokalit naší vlasti. Jak ale do tohoto národního 
panteonu louňovický kvádr zapadá? Může se vůbec s ostatními 
měřit významem? Je z pevné, tvrdé žuly, která sice pamatuje 
úctyhodných několik stovek miliónů let, ale je i ochotná nechat 
se přetvořit do požadovaného tvaru. Nenese stigma majestátné 
hory, ani jej nelze spojit s historickou osobou či událostí. Vlastně 
je to jen obyčejný blok kamene, který, než jej člověk z jeho pro-

středí vytrhl, většinu své existence prožil jako součást kompakt-
ní skály na vrcholu tiché lesní stráně, kterou jako kamenné moře 
hustě pokryly uvolňované balvany, impozantně sahající až dolů 
do koryta potoka. Ten však, kdo tímto místem prochází, se ale 
přesto ocitá jakoby vytržen, obklopen náhle kouzlem přírodní 
scenérie. Sice louňovický kvádr není částí národního symbolu či 
odštěpkem některé národní relikvie (na ty má ve svém těle při-
pravenou schránku), přesto své všední, tiché a subtilní poselství 
také nese.

Prostředí
Ponechme stranou okolnosti vylomení kamene a obraťme 
pozornost k jeho rodišti – lomu Kaménka. Nejedná se předně 
o konkrétní lom ve vlastním slova smyslu. V místě je hned dvo-
jice lomů stěnových, několik zpracovatelských objektů, relikt 
kovárny a stopy po dalších montánních aktivitách. Přesnějším 
je termín „těžební areál“. Zvídavější návštěvník lomu může být 
ztracen a při pohledu na stráň plnou kamenů nutně postaven 
před otázku: odtud byl vylomen? Dopředu avizuji, že úplně 
přesnou odpověď neznáme, nabídnout můžeme jen možnosti. 
V následujícím příspěvku se areálem projdeme a pokusíme se 
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o jeho základní popis. Přesnější zaměření a podrobný průzkum, 
které si význam lokality jistě zaslouží, zanecháme budoucnosti.
Ocitáme se v západní části rozsáhlých černokosteleckých lesů, 
v části krajiny výrazněji zvlněné, jižněji pozvolna stoupající  
až k výšinám otevírajícím se do údolí řeky Sázavy. Ve středo-
věku byla tato část lesa zvána „Běluhov“, dnes ji lidově říká-
me „bučiny“. Centrem našeho zájmu je hluboká, šířeji k SSV  
do nivy Jevanského potoka otevřená rokle. Od jihu jí protéká be-
zejmenný lesní potok, vlévající se po cca 2 km svého toku do Vy-
žlovského rybníku. Asi 250 m před vtokem od východu přijímá 
další bezejmenný potůček. Útvar je v historických pramenech 
od 18. století nazýván „Šestáková rokle“. Od západu jí zhruba 
v polovině délky prochází historická cesta z centra Louňovic  
do Černých Voděrad, překonávající rokli přímo pod těžebním 
areálem (turistická modrá, cyklotrasa 0023). Balvany pokrytý 
svah nad roklí byl v lesnických popisech 19. století případně 
nazýván „Kamenná léč“. Rokli zde překlenuje novověký ka-
menný mostek a nachází se zde křižovatka několika turistických 
tras a naučných stezek (430 m n. m.). Z nich cesta podél levého 
břehu potoka (turistická červená) je západní hranicí Přírodní 
rezervace Voděradské bučiny, v níž se lom Kaménka nachází. 
Tato turistická cesta překonává potok 600 m jižněji u novo-
dobého lesního jezírka a studánky „U Panny Marie“ stoupá  
po svahu severovýchodním směrem, přičemž rozděluje těžební 
areál a posléze se stáčí a míří jižněji na Černé Voděrady a Zvá-
novice. Vrchol tohoto svahu se nachází jihovýchodně lesního 
jezírka v místě zvaném „U voděradských hranic“ (499 m n. m.) 
a severním směrem pozvolna klesá až k soutoku obou beze-
jmenných potoků před Vyžlovským rybníkem (410 m n. m.). 
Od vrcholu pokračuje k východu protažená náhorní plošina  
ke „Sv. Janu“ (496 m n. m.) nad lesní silnicí spojující Struhařov 
a Jevany, tzv. haberskou cestou.

Těžební areál
Historie
Písemné a historické památky související s Kaménkou jsou více 
než skrovné. Poprvé jej zmínil topograf J. G. Sommer v popise 
českého království z r. 1844. Lom Kaménka uvádí při výčtu 
podniků na panství Kostelec n. Č. l. V letech 1868 a 1869 v něm 
byly vytěženy kvádr pro divadlo a obelisk na olšanskou hrobku 
Jindřicha Fügnera. Velmi zajímavá zpráva roku 1876 hovoří 
o rodině kameníka bydlícího „ve skále u Louňovic“. Tím jsou 
dosud známé informace o lomu pro starší historii vyčerpány, 
mnohé však může ještě vyplynout ze studia materiálů lichten-
štejnského velkostatku. Předpokládán je závěr intenzivnější 
těžby před velkou válkou. Soupis lomů na okrese Český Brod, 
který vznikl roku 1943, uvádí lom ve státních lesích, v němž 
se mělo těžit „od nepaměti“, naposledy v roce 1928 a to už jen 
štěrk. Dále uvádí, že kamene z tohoto lomu bylo v minulosti 
použito na regulaci potoka v Jevanech. Tyto informace doplňuje 
vzpomínka Václava Horáčka (*1908), který se v lomu ve 20. le-
tech učil kamenickému řemeslu. Pozdní zpráva z počátku 60. let 
naznačuje stálou potenci lámání kamene, když MNV Louňovice 
zvažoval obnovení těžby v souvislosti s plánovanými úpravami 
místních komunikací. Vzhledem k tomu, že se v té době lom již 
nacházel na území přírodní reservace, nebyla těžba povolena.
Kamenné moře (areál A)
Širší těžební oblast vymezuje území tzv. kamenného moře, 
geologického útvaru rozprostírajícího se mezi hřbetem k seve-
rozápadu orientovaného svahu a údolním potokem. Jedná se o ne-
pravidelný lichoběžníkový prostor cca 200x500x300x400 m, 
přičemž cesta od jezírka odděluje vrchol svahu se dvěma stě-
novými lomy. Kamenné moře je tvořeno balvany o rozměrech 

zpravidla mezi 0,5–1 m, výjimečně tuto velikost překračujícími, 
častěji drobnějšími. V prostoru kamenného moře lze sledovat 
četné stopy po odlamování částí volných balvanů, v některých 
případech je doprovází i viditelný výrobní odpad, svědčící 
o hrubším opracování na místě. Odlomenou část balvanu pro-
zrazují charakteristické „zuby“, stopy po pravidelně umístěných 
2,5-3 cm širokých klínech (obr. 1). Nutno poznamenat, že 
s tímto způsobem lámání solitérních balvanů se můžeme setkat 
v podstatě po celém prostoru černokosteleckých lesů. Tento způ-
sob těžby lze datovat jak do samotných počátků kamenických 
aktivit, před polovinu 19. století (pro něž může být charakte-
ristický), stejně tak se ale mohl lomový kámen získávat ještě  
ve 20. století. Výhradně za pozůstatek nejstarších těžebních 
aktivit jej tedy označit nelze. Výjimečně se v prostoru nachá-
zejí i jámovité prohlubně, nemůžeme však vždy říci s jistotou, 
zda jde o pozůstatky těžební činnosti (v některých případech je 
doprovází kamenné odštěpky) či zda jsou přírodního původu 
(vývraty).
Stěnové lomy (areál B a C)
První stěnový lom (B, obr. 2) se nachází na samé jižní hranici 
kamenného moře, hlouběji v lese ve svahu nad cestou od jezírka 

(báze 470 m n. m.). Je ve vstupu široký 25 m, v hloubce až 50 m, 
vysoký maximálně 5 m. Lze zde rozpoznat hned trojici těžeb-
ních úseků. Severní část s vysokou rovnou kolmou stěnou (Ba), 
snad do ní založeným stupňovitým prohloubením se stopami 
odlamování větších bloků (Bb) a hlubší jižní část (Bc), odděle-
nou širším svažujícím se klínovitým ramenem. Kámen zde byl 
tedy získáván ze tří ložisek. Jejich chronologická posloupnost 
sice není úplně zřejmá, ale jižní část jeví náznaky nejmladšího 
vzniku, severní kolmá stěna se zdá být nejstarší. Vršek lomové 
stěny je narušen horizontálními puklinami, zvláště u jižní části 
je patrné i vertikální rozrušení skály. Stopy po lomové činnosti 
(pravidelné zuby) jsou znatelné v úseku Bb. V úsecích Bb a Bc 
jsou stěny a dno lomu zavalené (obr. 3). Odvalem a následně 
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postupnou deponií výrobního odpadu vznikla před lomem plo-
šina (B1), která mohla sekundárně sloužit jako pracovní prostor. 
Charakter deponie odpadu je zjevný v jižní části plošiny a tvoří 
dva nižší kopcovité útvary (B2). Dalším antropogenním útva-
rem je asi 1,3 m široká terasa vedená od jižní části lomu a velmi 
mírně klesající po svahu nad deponii při plošině. Zde je při tera-
se patrná menší kopcovitá deponie (B3). Můžeme si to vyložit 
tak, že se jedná o trasu transportu skrývky hlušiny dodatečně ot-
vírané jižní části lomu, přičemž by v snazší trase po plošině bylo 
nutno předpokládat nějakou překážku (dílna, pracovní prostor). 
Lom byl přístupný úvozovou cestou (B4), jejíž relikt je patrný 
v severní části plošiny. Klesá k dnešní cestě a pravděpodobně 
se na ni napojuje, případně pokračuje v trase dnešní pěšiny  
ke kovárně. Zde ale není průběh patrný.
Druhý stěnový lom (C, obr. 4) se nachází bezprostředně u cesty, 
300 m severně od předchozího (báze 470 m n. m.). Je široký 

40 m, vysoký maximálně 2-3 m, stěna je tentokrát souvislejší. 
Oproti předchozímu je puklinové narušení, jak horizontální, tak 
vertikální podstatně rozsáhlejší a těžba větších bloků je méně 
pravděpodobná. Stopy po lámání kamene nejsou patrné, dno 
je částečně zavalené. Podobně jako u lomu B je zde plošina, 
pravděpodobně pracovní prostor lomu (C1). Samostatné depo-
nie tvoří jak výraznější kupolovitý útvar mezi plošinou a cestou 
(C2), tak méně znatelný jižně od prvého (C3). Přístup, dnes tvo-
řený násypem mezi plošinou a cestou nemusí být původní, s pro-
vozem lomu snad souvisí, určitě ale s vybudováním (úpravou) 
cesty. Krajnici této cesty podpírá v ohybu před lomem v délce 
80 m nízká tarasní zídka (C4). Tvořena je nasucho skládanými, 
středně velkými, hrubě opracovanými lomovými kameny, dopl-
ňovanými drobnějšími odštěpky.
Kovárna (areál D)
Od druhého z lomů vede prostředkem kamenného moře 
300 m dlouhá, mírně levotočivá spojovací cesta ke křižovat-

ce v rokli. Zhruba v polovici délky se na ní zleva napojuje 
zmíněná pěšinka od prvního ze stěnových lomů. Nad spojem 
obou cest se nacházejí základy objektu tradičně nazývaného 

„kovárna“ (obr. 5). Je orientován ve směru JZ -SV s rozměry 
5,5x9,2 m. Síla obvodového zdiva byla 0,9-1,0 m, dochova-
ná je ale v maximální výšce 0,7 m (tři řádky zdiva). V se-
verní čelní zdi je patrný kanálek neznámé funkce. Vnitřní 
výměra byla 26 m2, nelze vyloučit přítomnost vnitřní příčky. 
Objekt je dnes zavalen hlínou a narůstajícím humusem a jeho 
stav nedovoluje podrobnější poznání, není patrný vstup ani 
vnitřní uspořádání či případné umístění výhně. Tu indikuje 
zmíněný kanálek k severní straně, původně záměrně vybu-
dovaný otvor ve zdi s výhní pravděpodobně související. Síla 
zdiva by mohla odpovídat celokamenné stavbě, což vylučuje 
absence většího množství zříceného zdiva. To však mohlo 
být po zániku funkce stavby rozebráno a „recyklováno“.
Výrobní objekty (areál E -G)
Cesta je od kovárny až ke křižovatce zpevněna kameny a va-
louny. Při křižovatce se po obou stranách této cesty nachází 
řada nepravidelně oválných mírně zahloubených objektů, 
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jejichž výrobní funkci dokládají drobné kamenné úštěpky, 
místy i větší mocnosti (tlučení štěrku?). První se nachází 
východně od cesty (E, obr. 6), dále dvojice západně od cesty 
(F) a více jižněji poslední z nich (G). K poslednímu zahlou-
benému objektu v minulosti vedla přístupová cesta přes 
potok, který byl překlenut drobným, dnes zcela zničeným 
kamenným mostkem (G1, obr. 7).
Studánka (areál H)
Asi 150 m východně od křižovatky, hlouběji v lese, se nachá-
zí neznatelné koryto drobné, dnes spíše sezónní vodoteče, 
vyvěrající z malé celokamenné studánky. V její blízkosti se 
ve svahu nachází nevelká, patrně záměrně vytvořená terasa 
cca 2x3 m (H1).
Relikt úvozové cesty (I)
Poslední stopu, kterou lze v terénu sledovat je relikt pů-
vodní historické úvozové komunikace (I, obr. 8) ze směru  
od Louňovic, na protilehlém svahu rokle, 150 m před křižo-
vatkou. Přetíná jí současná, lépe po vrstevnicích vedená ces-
ta. Na tu se její zaniklá předchůdkyně napojovala až poblíž 
mostku za louňovickou hájovnou.

Závěr
Výše předložený příspěvek poodkrývá dosud nepovšim-
nutou problematiku výzkumu novověkých montánních 
(hornických) aktivit na Černokostelecku. Pomineme -li ele-
mentární fakt dosavadní absence evidence lomů a reliktů 

kamenické činnosti jako takové, vyvstává na základě výše 
zjištěné situace také potřeba odpovídající mapové a měřič-
ské dokumentace i vypracování klasifikace a interpretace 
pozorovaných jevů. Právě lesní lom Kaménka je díky své 
komplexnosti, relativně dlouhodobější opuštěnosti a mini-
málnímu narušení ideálním objektem takového výzkumu. 
Ten by měl probíhat nejlépe na bázi mezioborové spoluprá-
ce archivářů, archeologů, geologů, geodetů, přírodovědců 
za použití moderních metod a přístrojů. Tato stať budiž 
upozorněním na zajímavou oblast možného budoucího 
studia.

Otto Krutský
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¢ ¢ ¢ ¢ ¢ ¢ KVÍZ ¢ ¢ ¢ ¢ ¢ ¢
Kvízové otázky ke 100. výročí vzniku Československa pro zpravodaj č. 3/2018:

1. První československé bankovky byly vydané v roce 1919, nebyly příliš kvalitní a často se padělaly. Návrhem několika z nich  
 (10 Kč, 20 Kč, 100 Kč a 500 Kč) byl i slavný český secesní malíř. Který to byl?
2. V Kramářově první československé vládě z 14. listopadu 1918 byla dvě „vojenská“ ministerstva. Domácí vojsko mělo  
 na starosti Ministerstvo národní obrany, zahraniční legie mělo v gesci Ministerstvo vojenství. Který čelný představitel republiky  
 a jeden z jejích zakladatelů byl ministrem vojenství, a to až do své tragické smrti?
3. Dnešní louňovické zastupitelstvo má 9 členů, v roce 1919 jich ale bylo více? Kolik?

Své správné odpovědi zasílejte na e mail: urad@lounovice.cz (do předmětu napište KVÍZ), nebo vhoďte v obálce s adresou a tele-
fonním číslem do schránky OÚ. Uzávěrka je 31. 11. 2018.

¢ ¢ TIP NA VÝLET ¢ ¢
ZA PŘÍRODOU DO ŘÍČANSKÉHO MUZEA

Na výlety nemusíme vyrážet nikam příliš daleko, poznání 
a trocha dobrodružství nás může čekat za rohem, třeba v Mu-
zeu Říčany. Sympatickou žlutou budovu v Rýdlově ulici vedle 
mateřské školy jistě mnozí znáte, určitě jste kolem ní mnohokrát 
šli či jeli autem, ale už jste se v ní někdy zastavili?

Budova muzea není jen pěkná, ale také nízkoenergetická stavba, 
jejíž provoz je šetrný k životnímu prostředí. Je vytápěna tepel-
ným čerpadlem, na splachování se využívá užitkové vody, stěny 
i střecha jsou zatepleny minerální vlnou. Součástí budovy jsou 
i budky pro netopýry, zabudované ve fasádě. Pracovníci muzea 
se starají i o přilehlou zahradu, ve které se nepoužívají žádné 

chemické prostředky a kde ke hnojení využívají produkty ukáz-
kového tříkomorového kompostéru.
Zaměření muzea je spíše přírodovědné a environmen-
tální, kromě hlavní budovy se konají akce také v Ří-
čanské hájovně, kde je hlavní expozicí „Les jako zdroj 

tradice“, dále v muzejní zahradě či na protilehlém 
„Dvorku“ s chovem slepic a králíků a zejména v Di-
daktickém centru geologie, které se nachází v areálu  
1. základní školy na hlavním Masarykově náměstí. Tyto 
„vedlejší expozice“ jsou přístupné pouze při akcích  
pro veřejnost, ale těch je celá řada a každý si jistě vybere.
Muzeum provozuje také environmentální poradnu. 
Potřebujete poradit se založením kompostu? Nevíte, 
jak správně využít solární energii? Chtěli byste postavit 
ptačí budku nebo jste jen našli zvíře a nevíte, co s ním? 
Se všemi problémy týkající se životního prostředí vám 
v muzeu poradí. Stačí se zastavit, zatelefonovat nebo 
poslat e -mail.
Říčanské muzeum se věnuje také historii, můžete si 
zde prohlédnout třeba model pravděpodobné původní 
podoby Říčanského hradu. Dějinám se věnuje i aktuální 
výstava „Tohle je válka (1914-1918)“, která vám mimo 
jiné ukáže, jak těžké to bylo pro vojáky v zákopech i pro 

ty, kteří na ně více než čtyři roky čekali doma. Zjistit to můžete 
až do 20. prosince.
Všechny informace – zejména doporučuji sekci nabízených 
akcí – najdete na webu muzeum.ricany.cz

Kateřina Míková
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